

October 1969

Letter, Walter Ulbricht to the General Secretary of the CPSU, Comrade Leonid Ilyich Brezhnev

Citation:

"Letter, Walter Ulbricht to the General Secretary of the CPSU, Comrade Leonid Ilyich Brezhnev", October 1969, Wilson Center Digital Archive, SAPMO-BA, J IV 2/202/387.
Translated by Bernd Schaefer.
<https://wilson-center.drivingcreative.com/document/110174>

Summary:

Ulbricht expresses his consent for the measures proposed by the Soviet leadership. He underlines the demand for an Israeli withdrawal and points out that otherwise it would be necessary to lead a war of attrition against the Israeli occupation forces. The participation of volunteers from the socialist countries would be necessary, but would require further consideration.

Credits:

This document was made possible with support from The Woodrow Wilson International Center for Scholars

Original Language:

German

Contents:

Original Scan
Translation - English

81017740

Streng vertraulich!

g w 2/202/387

An den
Generalsekretär des ZK der KPdSU
Genossen Leonid Iljitsch Breschnew

Lieber Genosse Leonid!

Das Politbüro des ZK der SED hat sich mit Ihren Vorschlägen und Erwägungen beschäftigt, die Sie in der Beratung vom 7.10.1969 in Berlin dargelegt haben. Wir stimmen Ihren Vorschlägen zu. Nachdem Israel ^{den Krieg fortsetzt} systematisch bemüht ist, im Einvernehmen mit den USA und der westdeutschen Bundesrepublik die arabischen Staaten zu zermürben, ist es notwendig, eine umfassende internationale politische Aktion und einen Zermürbungskrieg gegen die israelischen Truppen in den okkupierten Gebieten zu führen.

1. Wir sind für die gemeinsame Erklärung der Vertreter der kommunistischen und Arbeiterparteien der sozialistischen Länder, in der gesagt wird, daß Israel in dem besetzten arabischen Territorium eine Politik der kolonialen Ausbeutung, Unterdrückung und Gewaltanwendung gegenüber der arabischen Bevölkerung führt. Wir fordern die Durchführung des Beschlusses des Sicherheitsrates und die Zurückziehung der israelischen Truppen aus den okkupierten Gebieten.
2. Wir halten es für wichtig, daß die Staaten des Warschauer Vertrages sich an die Regierungen und Völker der arabischen Länder wenden, um ihnen unseren Standpunkt zur Lage im Nahen Osten und zur Notwendigkeit der Herstellung des einheitlichen Handels der arabischen Staaten darzulegen.

Die Leiter für Agitation, Rundfunk und Fernsehen der sozialistischen Länder sollten sich regelmäßig abstimmen über die Durchführung dieser umfassenden Kampagne.

3. Es wäre zweckmäßig, einen kurzen Brief an alle Staatsführungen zu richten, die in der UNO vertreten sind, und sie aufzufordern dazu beizutragen, daß der Beschluß des Sicherheitsrates vom 22.11.1967 durchgeführt wird.
4. In der geschlossenen Sitzung des 3. Nationalkongresses der Arabischen Sozialistischen Union hat der VAR-Kriegsminister, General Fawzy, erklärt: "Die Taktik der Streitkräfte der VAR besteht gegenwärtig darin, daß der auf dem Blitzkrieg basierenden Strategie Israels der Plan eines auf lange Sicht berechneten Zermürbungskrieges entgegengestellt wird." Leider wurde auf diesem Kongreß wenig über die praktischen Maßnahmen zur innenpolitischen Vorbereitung und Festigung in den beteiligten arabischen Ländern gesprochen. Es wird notwendig sein, mit führenden Persönlichkeiten der beteiligten arabischen Länder zu besprechen, welche innenpolitischen Maßnahmen möglich und notwendig sind.
5. Die von der Arabischen Sozialistischen Union beschlossene Durchführung des Zermürbungskrieges erfordert die Überlegenheit der Luftwaffe der VAR und Syriens sowie die unverzügliche Verstärkung der Verteidigungsmaßnahmen in Oberägypten (Assuan-Staudamm, Elektrizitätszentralen u.a.). Die Unterstützung der arabischen Truppen bei der Durchführung ihres Zermürbungskrieges durch Freiwillige aus den sozialistischen Ländern ist notwendig, erfordert aber gründliche interne

- 3 -

M 10 2 1202/3872

Vorbereitungen. Es ist also nicht zweckmäßig, vorher öffentlich über Freiwillige zu sprechen, bevor bestimmte Kommandoaufgaben erfüllt wurden. Der Einsatz von Freiwilligen als Flieger, Panzerführer und Kampfgruppen (Kämpfer mit allseitiger Spezialausbildung) müßte durch spezielle Offiziere vorbereitet werden.

Angesichts der Bedeutung des Kampfes im Nahen Osten wäre es zweckmäßig, die Punkte 1) bis 3) durch Abstimmung zwischen den Sekretären der ZK und den stellvertretenden Außenministern unverzüglich durchzuführen. Danach wäre eine Beratung der Ersten Sekretäre und der Vorsitzenden des Ministerrates über die Punkte 4) und 5) notwendig.

Mit kommunistischem Gruß

/W. Ulbricht/

Berlin, den Oktober 1969.

Hergestellt in der Stiftung Archiv der Parteien und Massenorganisationen der DDR im Bundesarchiv
Weitergabe dieser Aufnahmen ist untersagt. Reproduktion nur mit schriftlicher Genehmigung der Stiftung.

Highly

Confidential![\[1\]](#)

To the General Secretary of the Central Committee
of the Communist Party of the Soviet Union
Comrade Leonid Ilyich B r e z h n e v

=====

Dear Comrade Leonid!

The Politburo of the Central Committee of the SED has discussed your proposals and deliberations you outlined at the meeting of 7 October 1969 in Berlin. We are agreeing with your proposals. After Israel is *continuing the war and*[\[2\]](#) making systematic efforts, in accordance with the United States and the West German Federal Republic, to wear down the Arab states, it is necessary to conduct comprehensive international political activity and to lead a war of attrition against the Israeli forces in the occupied territories.

1. We are in favor of the joint decoration of the representatives from the communist and workers parties of the socialist countries, where it is stated that in the occupied Arab territory Israel is conducting a policy of colonial exploitation, repression, and use of violence against the Arab population. We are demanding the implementation of the [November 1967] decision by the [United Nations] Security Council and the withdrawal of the Israeli forces from the occupied territories.

2. We are considering it important that he states that the Warsaw Treaty shall turn to the governments and people of the Arab countries to explain to them our position regarding the situation in the Middle East and the need to achieve an uniform approach of the Arab states. The heads for agitation, radio, and television of the socialist countries should coordinate regularly about the implementation of this comprehensive campaign.

3. It would be appropriate to send a short letter to all state leaderships represented in the United Nations. It should request them to contribute to the implementation of the Security Council Decision from 22 November 1967.

4. During the closed session of the 3rd National Congress of the Arab Socialist Union, the UAR [United Arab Republic; Egypt] Minister of War, General [Mohamed] Fawzi, declared: "The current tactics of the armed forces of the UAR is to counter the Blitzkrieg strategy of Israel with a plan of a long-term calculated war of attrition". Unfortunately, at this congress there was not much said about the practical measures of domestic preparation and solidification in the Arab countries involved. It will be necessary to discuss with leading personalities of the involved Arab countries what domestic measures are possible and required.

5. The implementation of the war of attrition, as passed by the Arab Socialist Union, does require the superiority of the air forces of the UAR and Syria as well as the immediate reinforcement of defense measures in Upper Egypt (Assuan Dam, electricity hubs, and others). The support for the Arab forces in the implementation of their war of attrition through volunteers from the socialist countries is necessary. However, this does require thorough internal preparations. Therefore it is not appropriate to talk in advance publicly about volunteers before certain command tasks have been fulfilled. The deployment of volunteers as pilots, tank commanders, and special forces (fighters with comprehensive special qualification) would have to be prepared by special officers.

In light of the importance of the struggle in the Middle East, it would be appropriate to immediately implement points #1 through #3 by coordination between the Secretaries of the Central Committees and the Deputy Foreign Ministers. After that, a consultation of the First Secretaries and the Chairmen of the Council of Ministers concerning points # 4 and #5 would be necessary.

With communist greetings!

Walter Ulbricht

Berlin, ... October 1969

[Translated by Bernd Schaefer, April 2021]

[\[1\]](#) Translator's note: this is an undated draft.

[\[2\]](#) Handwritten addition by Walter Ulbricht.